
Benešovské
noviny
Benešovské
noviny
Benešovské
noviny

PROSINEC 2019

Milí Benešováci,
V posledním čísle Benešovských 

novin letošního roku, si dovolím 
trochu bilancovat a vyhodno�t 
uplynulý rok.

Z inves�čních akcí bych na 
prvním místě zmínil dokončení 
reko n st ru kce  n eby tov ých 

prostor v přízemí budovy radnice, 
které slouží  nově otevřené 

lékárně. Tato služba dlouho chyběla a jsme moc 
rádi, že pro léky již nikdo nemusí nikam dojíždět. 
Kromě lékárny prošly rekonstrukcí také veřejné 
toalety, za které se již nemusíme stydět.           
Na náměs� byly provedeny stavební úpravy tak, 
aby autobusy při otáčení nemusely projíždět 
přilehlými ulicemi, což asi nejvíce ocení 
obyvatelé ulic Čs. Armády, Palackého a Krátké. 
Předlážděn byl chodník okolo budovy radnice, 
nový asfaltový povrch dostaly ulice Novina          

a část ulice Opletalova (od jídelny k nové škole). 
Nový asfaltový povrch byl také položen             
na původně antukovém hřiš� na sídliš�. 
Kompletní rekonstrukce se dočkala také 
hasičská zbrojnice a naši hasiči mají teď zázemí 
na vysoké úrovni. Velký kus práce je znát také na 
podobě letního kina, kde je nová zámková 
dlažba, promítací kabina, opravená kanalizace    
a další drobnější opravy. Na Sokolském vrchu 
proběhla rekonstrukce opěrné zdi. Opraveny 
byly také střechy na budově tělocvičny základní 
školy a na objektu v ulici Žižkova. V současné 
době byly zahájeny práce na vybudování tří bytů 
v ulici Sokolovská. Pořídili jsme kluziště                 
s umělým povrchem, které sice nesplňuje 
parametry stadionu NHL, ale sloužit má 
především dětem a díky své variabilitě                 
a mobilitě jej lze libovolně rozšířit a využít          
na mnoha akcích a to nejen pro Benešov.

...pokračování na str.2
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                             Pavel Urx
                        starosta města

I v kultuře bylo z čeho vybírat. Kromě již 
tradičních akcí, jako je například červnový 
Slunovrat a zářijové slavnos� vína, bylo nově ve 
spolupráci se Státním zámkem uspořádáno 
několik povedených koncertů v zámeckém 
parku a různé další  akce v kině nebo                   
na koupališ�.

Rád bych touto cestou poděkoval všem,       
kdo v uplynulém roce jakkoliv pomáhal v rozvoji 
našeho města a na přípravě všech akcí, 
především zaměstnancům městského úřadu, 

pracovníkům Služeb města i dalších městských 
organizací – Centra dě� a mládeže, Základní        
a mateřské školy a Školní jídelny a v neposlední 
řadě také naší jednotce Sboru dobrovolných 
hasičů, kteří mají za sebou také velice náročný 
rok.

Všem  občanům  města  pře j i  krásné                  
a požehnané Vánoce, úspěšný vstup do nového 
roku a především zdraví. 

...pokračování �tulní strany

Nová lékárna konečně otevřena

Nové sochy v Benešově

Díky panu Hnilicovi a panu Votavovi zdobí naše město tři krásné sochy vyřezané ze dřeva.      
Jedná se o dvě zvoničky  a medvěda.

První zvoničku můžete vidět na náměs� mezi zámkem a radnicí, druhou z ebenového dřeva           
v parku pod kostelem a medvěd Vás uvítá při vjezdu do centra města.

Na základě potřeb klientů se otevírací doba 
může  v budoucnu změnit.

Oficiální otevření pro veřejnost bylo 02.12. 
2019. Otevírací doba je aktuálně od 08:00 - 
12:00 / 13:00 - 16:00. 

Dne 29.11. 2019 proběhlo otevření nové 
benešovské lékárny - Lékárna Na Radnici 
Benešov nad Ploučnicí. Můžete se těšit         
na krásný interiér, pestrou nabídku produktů  
a milý a vstřícný personál.
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Sázení stromu svobody

Do konce příš�ho týdne by mělo být 

hotovo a vy si pak vše můžete prohlédnout 

při procházce naším městem.

K příjemnému posezení bude sloužit 

nově nainstalovaná lavička a stávající 

lampy vyměníme v nejbližší  době               

za parkové.
Park ozdobí také zvonička vyřezaná       

ze dřeva.  

Dne 15.11.2019 proběhlo sázení stromu 

sv o b o d y  v  p a r ku  p o d  ko s t e l e m .               

L ípa  symbol i zu je  30  let  svobody                 

od Sametové revoluce.

Žáci naší školy si prostřednictvím celé rady 
akcí – projektových dnů, filmů i doprovodných 
materiálů připomněli 30. výročí konce 
komunis�ckého režimu nejen u nás, ale              
i v okolních státech. V prostorách školy si mohli 
prohlédnout plakáty výstavy 1989 – Rok 
zázraků, výstavy, která pojednává o pádu 
komunis�ckého režimu v Československu a za 
pomoci ikonických fotografií a plakátů ilustruje 
kontext tehdejších událos� a postojů. Dobové 
plakáty jsou doplněny faktografií (tehdejším 
�skem) či vzpomínkami aktérů. Součás� jsou 
t a ké  i n t e ra k � v n í  p l a k á t y  d o p l n ě n é 
vzpomínkami rodičů, prarodičů a dalších osob 
na událos� listopadu 1989 a také výstavka 
dobových artefaktů z doby před 30 lety. 
Členové Demokra�ckého klubu a Žákovského 
parlamentu připravili pro spolužáky 4. - 9. 
ročníků projektový den, v rámci kterého si 
prostřednictvím různých stanovišť připomněli 
dobu před 30 lety. Žáci 8A a 9C při projektových 
dnech diskutovali o listopadových událostech. 
Vyslechli si vzpomínky nebo shlédli filmy, 

zpracovávali informace, které jim pomáhali 
pochopit historické souvislos� našich dějin. 
Den si užili tvořivou činnos� a dozvěděli se 
mnoho nových informací z nedávné historie 
našeho státu. Na závěr všech školních i třídních 
ak�vit proběhla v aule školy beseda žáků 8. a 9. 
ročníků s MUDr. Antonínem Zamykalem, 
pamětníkem listopadových událos� roku 1989. 
Ten žákům vyprávěl o období před samotným 
listopadem 1989, o náladách tehdejší 
společnos�, ale také o svých osobních zážitcích 
z listopadu 1989. 

Mgr. M. Šmídová

Vzpomínky na sametovou revoluci



           Bc. I. Schwarz

V průběhu listopadu 
2019 se žáci naší školy 
zapojili do řady soutěží     
a olympiád. Na začátku 
l i s t o p a d u  t o  b y l a 
informa�cká soutěž 
Bo b ř ík  in fo rma� ky, 

soutěž, ve které mají při řešení online testu 
prokázat své znalos� a dovednos� z oblas� 
informa�ckého myšlení, algoritmizace, 
porozumění informacím, řešení problémů a 
digitální gramotnos�. Soutěže se ve třech 
věkových kategoriích zúčastnili žáci 5., 6.     

a 9. ročníků. Nejlepší řešitelé získali Bobříka 
informa�ky.

V kategorii Mini byl nejlepším řešitelem              
T. Šlechta (5A) a také D. Flégrová (5C),              
R. Anisimov (5C), E. Jano (5B) a Z. Severín 
(5B). V kategorii Kadet získali Bobříka 
informa�ky M. Werner (9B), J. Mar�nec 
(9C) a J. Dvořák (9A). Posledně jmenovaný   
J .  Dvořák  s i  v ybojova l  postup  do 
prosincového celostátního kola další 
informa�cké soutěže IT-slot. Blahopřejeme 
všem úspěšným řešitelům.

Bobřík informa�ky a IT-slot
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Dějepisná olympiáda a Olympiáda v českém jazyce

V Olympiádě z  českého jazyka s i                         

z  jednadvace� soutěží  se zadanými 

mluvnickými i slohovými úlohami (letošní 

zadání - próza na téma: Tomu říkám 

p ř e k v a p e n í )  n e j l é p e  p o r a d i l i                                   

a nejúspěšnějšími řešiteli se stali J. Mar�nec    

z  9C a P.  Dobrovolný z 8B. V obou 

olympiádách budou školu reprezentovat       

v okresních kolech. 

Ve 2. polovině měsíce se uskutečnily dvě 

olympiády určené žákům 8. a 9. ročníků, 

Dějepisná olympiáda a Olympiáda v českém 

jazyce. Z dvanác� soutěží téma letošního 

ročníku Dějepisné olympiády „Dlouhé stole� 

se loučí (1880 – 1920)" nejlépe shodně 

zvládli J. Mar�nec z 9C a M. Werner   z 9B.                     
        Mgr. H. Fridrichová, Mgr. Š. Leknerová

Krajská kola soutěže Krajská odysea

      Mgr. M. Šmídová

V průběhu listopadu proběhla krajská 
kola soutěže Krajská odysea, jejíž cílem       
je prohloubit partnerství základních              
a  středních  škol  a  firem v  rozvoj i 
p o l y t e c h n i c ké h o  v zd ě l á v á n í  a  j e 
organizována v rámci implementace 
Krajského akčního plánu vzdělávání 
Ústeckého kraje. Od okresních škol soutěží 
vždy čtveřice žáků  a studentů – dva ze 
základní a dva ze střední školy. 

Své reprezentanty měla naše škola               

v oborech stavebnictví – K. Srbová                
a A. Bartoň (oba 9B), v biologii úspěšně 
školu reprezentovali a 2. místo získali           
J. Mar�nec (9C) a T. Tejmar (9B) a také           
v  m a t e m a � c e ,  kd e  n a š e  d v o j i c e                    
J. Mar�nec a J. Kosmata (oba 9C) získala 
velmi pěkné 3. místo. Blahopřejeme             
k úspěšné reprezentaci a dosaženým 
výsledkům.



Projekt FAIR PLAY

Projekt je financován z Fondu malých 

projektů v Programu přeshraniční spolupráce 

Česká republika - Svobodný stát Sasko      

2014 - 2020.

Ve dnech 6. – 8. listopadu 2019 se 

zúčastnilo 15 vybraných žáků osmých              

a devátých tříd již tradičního výměnného 

pobytu s naší partnerskou školou Pestalozzi-

gymnásiem Heidenau. Tentokrát dostal 

projekt název „Fair play“ (EEL-0566-CZ-

29.05.2019) a jak samotný název napovídá, 

ústředním tématem pro tento rok se stal 

sport.  Žáci se zaobírali ale také hudbou, 

jazykovou animací a samotnou komunikací     

v cizím jazyce. Společně s německými 

spolužáky si zahráli bowling, navš�vili 

hokejový zápas, zažili basketbalový trénink, 

měli možnost si vyzkoušet hru paintball           

a archery, navš�vili děčínský aquapark, 

zazpívali si a zahráli si spoustu společných her. 

Novinkou výměnných pobytů se stal fakt,      

že žáci spali v rodinách. Toto si všichni velice 

pochvalovali a věříme, že tento model 

přeneseme i do dalších let. V dubnu žáky čeká 

druhá část projektu, kdy pojedou do rodin    

do Heidenau. Už teď se všichni těší!

           Mgr. M. Pilnáčková, Mgr. A. Špačková
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Ostatní akce školy a informace školy
Přerušení provozu školní družiny                

a školního klubu v období 

                          Mgr. J. Zelený, ředitel školy

Vánoční prázdniny - 23. 12. 2019 – 03.01. 
2020 (začátek výuky v pondělí 6. 1. 2020).

23. 12.2019 – 31. 12. 2019, provoz bude 
zahájen 02.01. 2020.

23. 12. 2019    –    03. 01. 2020.

Zápis k základnímu vzdělávání pro školní 
rok 2020/2021 proběhne dne 03.04. 2020.

Přerušení provozu mateřské školy               
v období 

Na webových stránkách www.zsbnpl.cz 
jsou další akce školy podle jednotlivých tříd. 
Ve škole je 24 tříd, včetně jedné přípravné 
třídy, do kterých chodí celkem 516 žáků.                
Na webových stránkách jsou také informace 
z pě� tříd mateřské školy, v nich 100 dě� plní 
své předškolní vzdělávání.



Vítání občánků

Helenka Hrušková, Šárinka Dvořáková, 
Alexander Mazúr, Timon Havránek, Matěj 
Vrbický, Jiřík Grund, Adélka Jirátová, Natálka 
a Nikolka Bohdalovi, Laurinka Rákosníková, 
Honzík Bican, Eliška Pacinová, Sebas�an a 
Kryštof Burákovi, Radka Pospíšilová, Albert 
Zelený.

Slavnostním projevem přivítal malé 
občánky  starosta města Pavel  Urx,                 
za přítomnos� matrikářek Mgr. Zdeňky 
Čvančarové a Věry Erlebachové. Kulturní 
vystoupení připravila Mgr. Zdeňka Černá, 
která se bohužel z důvodu nemoci nemohla 
zúčastnit, proto ji zastoupila paní Ivana 
Jandášová. Píseň zazpívala Leila Pearse           
a básničku přednesla  Anička Šimková. Obě 
děvčata byla moc šikovná a nezalekla se ani 

velkého publika. Texty byly napsány přímo      
na míru vítání občánků perem Mgr. Černé       
a dojaly nejednu babičku. 

Všechna miminka dostala dárečky jako 
upomínku na tento den.  

Další obřad vítání občánků plánujeme na  
květen roku 2020. Kdo bude mít zájem se 
zúčastnit, stačí se dostavit s rodným listem 
dítěte na matriku Městského úřadu.

Předposlední listopadovou sobotu pořádal 
SPOZ tradiční vítání občánků do života.

Ke slavnostnímu aktu se dostavili krásně 
slavnostně oblečení i naladění malí občánci     
s rodinami: 

Věra Erlebachová, matrikářka

str. 6



str. 7

Poděkování od strážců přírody
  Blíží se konec roku 2019 a opět nastává 

přikrmování zejména zpěvného ptactva,   
ale i oblíbené přikrmování vodního ptactva. 
Chtěl i  bychom se  vel ice  př imluvit                
za zmíněné opeřence, aby dostávali pouze 
kvalitní stravu, která je pro ně vhodná a to 
jen v přiměřeném množství. V opačném 
případě to způsobuje zbytečné utrpení 
zmíněných ptáků včetně jejich častého 
úmr� a to se jistě všichni shodneme,          
že takové přikrmování není to, co všichni 
chceme.

Existuje veliké množství literatury, letáků, 
informací na internetu, ale i ve starších 
vydáních Benešovských novin, kde je 
možné z ískat  podrobné informace                 
k jednotlivým druhům ptactva. Tedy koho 
přilákají semena slunečnice, koho vlašské 
ořechy, koho strouhaná zelenina (vodní 
ptactvo) a podobně. Vhodnou skladbou 

nabídky na krmítku tak máte i možnost na 
něm vidět druhy ptactva, které běžně 
nevidíte, pozorovat je, fo�t a mít radost        
z úspěchu.   

 Přejeme vám hezké Vánoce, šťastný rok 
2020 a hodně rados� v naší krásné přírodě 
Českého středohoří, v blízkých Labských 
pískovcích, NP České Švýcarsko, v Lužických 
horách, ale k v jiných chráněných oblastech 
naší vlas�. Těšíme se na příjemná setkávání 
s vámi i na spolupráci v rámci různých akcí, 
jako je Ukliďme Česko a dalších.

Děkujeme všem, kteří nám v roce 2019 
p o m á h a l i !  D ě ku j e m e  v š e m ,  k te ř í                
se k přírodě chovají ohleduplně a c� 
nastavená pravidla v chráněných oblastech.

Benešovš� dobrovolní strážci přírody 
Radek Musil, Antonín Vorel a Ota Dračka

Rok 2019 ve školní jídelně

Stále se nám hlásí a přibývají noví strávníci, 
což nás velmi těší. Od začátku roku jsme již 
uvařili   86 �síc obědů.  Museli jsme požádat   
o navýšení kapacity školní jídelny. Děkuji za 
maximální podporu vedení města, kdy jsme 

toto zvládli během několika málo dnů.   
Snažíme se stále vylepšovat jak vybavení 
kuchyně tak i prostředí v jídelně, které nestojí 
zrovna malé peníze. S koncem roku nastanou    
i vánoční prázdniny.

Jídelna naposledy vaří v pátek 20.12. 2019 
a v novém roce začínáme v pondělí6.1.2020.                                                                                                                                                                
Za celý náš kolek�v, mi dovolte popřát Vám 
všem krásné, pohodové a vanilkou provoněné 
vánoční svátky a do nového roku 2020 
spoustu krásných chvil se svými blízkými, 
každodenní radost, byť jen z maličkos�             
a především pevné zdraví. Opatrujte se, 
dobrých lidí je málo.

Ještě pár dnů a rok 2019 bude minulos�.     
A jaký byl u nás v jídelně? V lednu nám odešla 
do zaslouženého důchodu naše dlouholetá 
hlavní kuchařka paní Eva Kosmatová. 
Pracovala zde neuvěřitelných 40  let. Za tuto 
oddanost jí  náleží velké poděkování. 
Následoval ještě jeden odchod, byl ale velmi 
bolestný. Dne 24.3. nás navždy opus�la paní 
Jana Feistnerová, která v jídelně pracovala 
sedm let. Byla velmi oblíbená a moc nám 
c h y b í .  S t á l e  v z p o m í n á m e  a  n i k d y 
nezapomeneme. 

Irena Iva Lacinová Kolářová, ředitelka 
školní jídelny
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Vánoční strom - přípravy a rozsvícení

29. listopadu proběhlo na náměs� slavnostní rozsvícení  vánočního stromu

Dne 25.11.2019 proběhla na náměs� instalace vánočního stromu o kterou se postarali 
zaměstnanci Služeb města. Krásné nazdobení stříbrného smrku již tradičně zajis�la paní Míša 

Soukupová, které �mto děkujeme.
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• Pecen chleba: vždy se pokládal na jeden roh, 

aby měla rodina i další rok co do úst.

• Miska s jídlem: tře� roh byl určen pro misku s 

jídlem pro dobytek a slepice (někdy tuto misku 

pokládali na zem pod stůl).
• Řetěz: samotný stůl obepínal řetěz, který 

chránil rodinu před zloději, ale také zaručoval její 

soudržnost a to, že se rodina znovu sejde.

• Hrách: položený na talíři spojoval symbolicky 

stolovníky v dobrém i zlém.
• Vánočka a cukroví: tyto sladké pochoutky 

nechyběly na žádném stole.

• Vzpomínání: před samotnou večeří také 

nechybělo pomodlení a vzpomínání jednotlivých 

členů rodiny, co dobrého a špatného je v 

uplynulém roce potkalo.

Hospodyně od rána připravovala hos�nu. 

Vařila hrách, čočku, bramborovou a rybí polévku, 

pekla kubu. Celá rodina se většinou pos�la, aby 

viděla zlaté prasátko. Hospodyně se starala           

o kuchyni a také bavila dě�, protože hospodář 

musel připravit a ozdobit vánoční stromeček. 

Celodenní půst ukončuje první večerní hvězda. 

Právě proto dě� často vybíhaly ven, aby              

se podívaly, zda hvězdička už nesví�. S první 

hvězdou se zapalovala svíčka a usedalo se ke 

stolu. Jakmile se rodina usadila, nesměl se nikdo 

od stolu zvednout. Rodina to�ž věřila, že příš� 

rok by se již nesešla celá.
Jak vypadalo pros�rání:

• Šupiny: tam, kde se večeřel kapr, hospodyně 

schovávala šupiny…ty ukrývala pod talíře členů 

rodiny a měly přinést peníze.

• Peníze: v dalším rohu neměly chybět peníze, 

aby slíbily rodině blahobyt.

• Sudý počet lidí: u vánočního stolu by vždy 

měl být sudý počet lidí, je-li počet stolujících 

lichý, měla by hospodyně prostřít ještě jeden 

talíř…podle pověr to�ž kolem domů prochází 

smrt a nahlíží do oken, vidí-li lichý počet, tam se 

příš� rok pro někoho vrá�.

Štědrovečerní stůl

Starobylé vánoční tradice

O správných Vánocích nesmí chybět ozdobený 
jehličnatý stromek. Dříve se stromek zdobil 
jablíčky nebo sušeným ovocem, dnes se dává 
přednost vánočním ozdobám a řetězům. K tomu 
také patří koledy. Celá rodina se sešla právě          
u vánočního stromečku a společně si zazpívali 
hned několik známých vánočních koled. Zkuste 
to taky a uvidíte, jakou najednou získají Vánoce 
atmosféru. Dříve se pod stromečkem objevoval 
třeba betlém, dnes tam dě� hledají hlavně 
dárečky od Ježíška. 

h�ps://www.kafe.cz/rodina-a-domov/poe�cky-navrat-do-
minulos�-stare-vanocni-zvyky-26070.html

Kouzlení a věštění budoucnos� bylo vždy 
součás� starých českých Vánoc. Lidé se báli, ale 
zároveň toužili poodkrýt roušku tajemné 
budoucnos�. Mezi nejznámější tradice patří 
rozkrajování jablíček, objeví-li se hvězdička, 
znamená to štěs�, kříž naopak znamená smrt 
nebo nemoc. Nebylo-li jablíčko, věš�li lidé             
z vnitřku vlašského ořechu. K dalšímu vánočnímu 
kouzlení patří pouštění skořápek po vodě nebo 
také házení pantoflem. Svobodná dívka se 
postavila zády ke dveřím, do pravé ruky vzala 
obuv a hodila za sebe. Špička u dveří znamenala 
svatbu a odchod, špička do místnos� znamenala 
ještě jeden rok „doma“. Kromě mnoha dalších 
věšteb za pomocí jablíček, hrušek či klepání na 
kurník nesmíme zapomenout na li� olova. 
Z í skaný  od l i tek  tak  ukáza l  to,  co  vás                         
v budoucnos� čeká.

Věštění

Zdroj:

Vánoční koledy a stromek



Za�mco v Česku, Rakousku nebo Polsku      

u štědrovečerní večeře nesmí chybět kapr,       

v mnoha zemích to je nadívaný krocan             

a v severských často šunka a různé pečeně. 

Francouzi na Vánoce jedí husí játra  a quiche   

– slaný koláč se šunkou a vejci. V Bulharsku 

nebo na Ukrajině jsou oblíbená také bezmasá 

jídla, jako je kuťa – jídlo z pšenice, medu či 

máku. K Vánocům neodmyslitelně patří také 

cukroví a další sladkos�, v Argen�ně například 

vítězí koláče z pštrosích vajec.

Kdo dává dárky?
Ježíšek kromě Česka a Slovenska rozdává 

dárky také v jižním Tyrolsku, jižním Německu, 

Rakousku, Lichtenštejnsku nebo ve Švýcarsku. 

V Rusku se dě� těší na Dědu Mráze, ve Finsku 

na Joulupukkiho, ve Švédsku Jultomtena 

(Vánoční muž), v Norsku na dědečka 

Julenissena. V Řecku obdarovává svatý Basil 

na Nový rok, v Itálii naděluje Babbo Natale, v 

Turecku Noel Baba a v Polsku svatý Mikolaj. 

Od svatého Mikuláše jsou odvozeny také 

postavy v dalších zemích. Patří sem například 

angloamerický Santa Claus, francouzský Père 

Noël, irský a portugalský Father Christmas 

(Otec Vánoc), nizozemský Sinterklaas či 

německý Weihnachtsmann.

Jaký strom se zdobí?

Co se objevuje na talíři?

Jeden z nejznámějších symbolů Vánoc 

zdobí nejen domácnos� v Evropě či Spojených 

státech. Vánoční stromeček byste našli také    

v Singapuru, Austrálii anebo v Nikaragui. 

Za�mco v českých obývácích nejčastěji stojí 

jedle nebo smrčky, v afrických zemích lidé 

zdobí  palmy.  V Rusku se vánočnímu 

stromečku říká jolka.

Jaké jsou nejoblíbenější tradice?
Bez tradic by to nebyly Vánoce. Každá země 

má své vlastní  vánoční  zvyky.  České 

domácnos� by letos rozhodně neměly 

zapomenout na rozvěšení jmelí, která podle 

pověs� pomáhá pro� bleskům, nemocím       

a čarodějné moci. Co ale většinu zemí spojuje 

je píseň Tichá noc z počátku 19. stole�, která 

se zpívá v celkem 230 jazycích.
Zdroj:h�ps://www.info.cz/magazin/vanoc

e-ctyrikrat-jinak-ktere-tradice-v-cesku-

Vánoce ve světě
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Hasiči
Výjezdy za měsíc listopad

velitel JSDH Benešov nad Ploučnicí
tel. 724 802 557

POŽÁR - Nízké budovy / Dolní Habar�ce.

TECHNICKÁ POMOC - Odstranění stromu / 
Blankar�ce.

Dne 2.11.2019 byla naše jednotka v 7:16 
vyslána k nahlášenému stromu, který spadl 
na vozovku. Jednotka vyjíždí s CAS 20 Scania v 
počtu 1+5. 

ÚNIK NEBEZPEČNÝCH LÁTEK - Na pozemní 
komunikaci / Benešov nad Ploučnicí ul.Krátká 
x Československé armády. Dne 2.11.2019 byla 
n a š e  j e d n o t k a  v e  1 6 : 0 7  v y s l á n a                        
k nahlášenému úniku provozních kapalin na 
komunikaci v Benešově nad Ploučnicí. 
Jednotka vyjela     s CAS 20 Scania v počtu 1+3 
a DA L1 v počtu 1+1. 

       Buchta Fran�šek

Dne 13.11.2019 byla naše jednotka v 16:05 
společně s HZS ÚK-Děčín, JSDH Horní a Dolní 
Habar�ce vyslána k nahlášenému požáru 
nízké budovy v Dolních Habar�cích. Jednotka 
vyjela s CAS 20 Scania v počtu 1+4 a DA L1          
v počtu 1+2. 

Od nového roku bude tyto služby lidem 
poskytovat Oddělení hmotné nouze 
Kontaktního pracoviště ÚP ČR v Děčíně 
(adresa U Plovárny 1190/14, Děčín               
1 – přízemí). Lidé mohou služeb ÚP ČR               
v  Benešově nad Ploučnicí  využívat                 
v omezené míře nadále, a to v případě,      
že není nutná osobní návštěva Úřadu práce 
ČR.

K podání žádos� či doložení dokladů 
bude k dispozici poštovní schránka 
umístěná v přízemí Městského úřadu           
v Benešově nad Ploučnicí, napro� kanceláři    
č .  17,  odbor  hospodářsko-správní 
(pokladna). 

Od 1. 1. 2020 bude omezen 
provoz Kontaktního pracoviště 
ÚP ČR v Děčíně, detašované 

pracoviště Benešov nad Ploučnicí, které 
dosud poskytovalo klientům služby               
v oblas� hmotné nouze.

Oznámení Úřadu práce 
Děčín, pracoviště Benešov nad 
Ploučnicí

Změna na ÚP

Otevřeme opět 
06.01.2020.

V knihovně 
bude od 23.12. 

2019 (pondělí) do 
03.01.2020 

(pátek) zavřeno.

Informace pro naše čtenáře
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Provozní doba pokladny
v době nemoci

Středa     25.12.19        -  svátek

MÚ Benešov n.Pl. 
Rok 2019

Rok 2020

Čtvrtek 2.1.2020        8 - 12 h
Středa 1.1.2020         - svátek

Úterý       24.12.2019    - svátek
Pondělí    23.12.2019    8 -12 h

Čtvrtek   26.12.19         -  svátek
Pátek      27.12.19  zavřeno z p. důvodů 
Pondělí  30.12.19     8 -15 h

Pátek    3.1.2020     zavřeno z p. důvodů

Úterý     31.12.19  zavřeno z p. důvodů 

Rok 2019

Pátek     27.12.19  zavřeno z prov. důvodů
Pondělí  30.12.19     8 -17 h

Úterý       24.12.2019    - svátek
Středa     25.12.19         -  svátek

Středa 1.1.2020         - svátek

Pondělí    23.12.2019    8 -12 h

Aktuální informace z našeho města sledujte 
na našem webu a FB.

Čtvrtek    26.12.19         -  svátek

Čtvrtek 2.1.2020        8 - 12 h

Rok 2020

Pátek    3.1.2020        8 - 11 h

Úterý     31.12.19  zavřeno z prov. důvodů

Vánoční provozní doba 
MÚ Benešov n.Pl.



           velitel MP

a) přispívá k ochraně a bezpečnos� osob              
a majetku,

Obecní policie při zabezpečování místních 
záležitos� veřejného pořádku a plnění dalších 
úkolů:

c) dohlíží na dodržování obecně závazných 
vyhlášek a nařízení obce,

f) podílí se na prevenci kriminality v obci,

14 přestupků pro� Občanskému souži�,

d) podílí se na dohledu na bezpečnost a plynulost 
provozu na pozemních komunikacích,

1 zadržení osoby hledané PČR.

  MP provedla :
 31 akcí zaměřených na kontrolu dodržování 
zákazu vjezdu nákladních automobilů,
22 akcí zaměřených na kontrolu dodržování 
zákazu podávaní alkoholu osobám mladším 
18let,                                                                                                         
48 odchytů psů a koček (zde bychom rádi 
apelovali na všechny milovníky zvířat, ať 
neodchytávají kočky a koťata. Jsou to zvířata od 
přírody toulavá a to, že je chy�te a snažíte se jim 
pomoc �m, že se umís� do útulku, tak jim 
způsobujete jen stres z vytržení z prostoru, kde to 
znají).

 Mimo tuto činnost MP provádí dohled            
v ranních a odpoledních hodinách u škol, na 
přechodu pro chodce, kontroly parků a hřišť. 
Hlídkami MP byl využíván městský kamerový 
systém, který sčítá 24 kamer. Celkem bylo 
staženo 47 záznamů a to na žádost Policie ČR, 
nebo potřebu MP.  

MP ajišťuje akce, které se konají na území 
města. V letošním roce zajišťovala dvě akce 
konané na území jiné obce na základě zákona        
o Obecní Policii. Řídí činnost APK. Provádí 
kontroly míst, kde se zdržují zájmové osoby           
z hlediska Policie. Ve třech případech zajišťovala 
odstranění autovraku z pozemní komunikace. 
Činnost MP je různorodá. Základ je kontrola 
čistoty, pořádku, klidu ve městě a reakce na 
oznámení občanů.

e) podílí se na dodržování právních předpisů        
o ochraně veřejného pořádku a v rozsahu svých 
povinnos� a oprávnění stanovených �mto nebo 
zvláštním zákonem činí opatření k jeho 
obnovení,

h) odhaluje přestupky, jejichž projednávání je       
v působnos� obce.

    Zpracoval – Jan Svatoš

 V rámci těchto úkolů MP řešila za rok 2019:

b) dohlíží na dodržování pravidel občanského 
souži�,

247 přestupků pro� Bezpečnos� a plynulos� 
silničního provozu,
35 přestupků pro� Veřejnému pořádku,

g) provádí dohled nad dodržováním čistoty na 
veřejných prostranstvích v obci,

4 případy porušení nařízení města – domovní 
prodej

dále MP zasahovala v 9 případech potyček mezi 
občany a ve 4 případech, kdy bylo hlídce 
oznámeno podezření ze spáchání trestného činu 

(jedná se o prvotní úkony do příjezdu PČR)

Městská policie - činnost v roce 2019
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Otevírací doba
Po 15:00 - 17:00
Út 15:00 - 17:00
St 15:00 - 17:00
Čt 15:00 - 17:00
Pá 15:00 - 17:00
So 13:00 - 16:00
Ne 13:00 - 16:00

Provoz kluziště
veřejné bruslení

V letním kině. Vstup zdarma.



Rozhovor - ovocnářství Krumlovi
Jak vznikla myšlenka pěstovat ovoce               

a zeleninu s použi�m minima chemických 
přípravků?

Bio bedýnkami bych to nenazývala. To my 
vlastně ani oficiálně nemůžeme. Jedná se             
o zeleninové bedýnky s minimálně nebo vůbec 
chemicky ošetřenou zeleninou. Některá zelenina 
se to�ž bez trochy té chemické péče v takto 
velkém množství vypěstovat ani nedá.

Zeleninu tedy v oficiální Bio kvalitě nemáme, 
ale dá se říct, že ji chemicky neošetřujeme, pokud 
to není nezbytně nutné.

Začínáme třešněmi, které se letos moc 
nepovedly, ale přírodě bohužel neporučíme. Dále 
nabízíme malé množství rybízu. V červenci pak 
seno, dál během léta obilí, pokud nám ho 
nespasou divoká prasata. On ten náš sor�ment, 
je překvapivě dost závislý na divokých prasatech. 
Máme různé odrůdy švestek a od půlky července 
až do prvních mrazů zeleninu. Zejména tedy 
okurky nakládačky, zelí na krouhání, dýně 
různých odrůd, kořenovou zeleninu. 

Myslím, že prak�cky volný čas nemáme. Ono 
to není ani tak podnikání, jako náš život.             
Ale nějaký ten čas na rodinu si samozřejmě vždy 
najdeme. Horší je to s dovolenou a prázdninami, 

to je vše podřízeno sezóně.

Ona ta myšlenka vlastně nijak nevznikla, řekla 
bych, teď mluvím za nás oba, že to spíš vyplynulo 
ze situace, navíc chemie není zrovna levná, natož 
zdravá, tak proč jí používat, když to není nutné. 

Pokud divočáci dají, tak i brambory na 
uskladnění. Sor�ment se každý rok mění                
s ohledem na počasí a okolní vlivy. To jsou           
např. právě prasata a jiná divoká zvířata.

Záleží na tom, v jaké čás� sezóny se zrovna 
nacházíme. Nejhek�čtější je to v létě. Zejména      
o prázdninách, v okurkové sezóně, to se pak 
potkáváme, ale máme skvělé zaměstnance, 
kterým bychom touto cestou rádi poděkovali. 
Hodně nám také pomáhají naše rodiny, zejména 
tedy s hlídáním. V létě se začíná opravdu brzy,   
cca na 5h, seberou se okurky, ty se přetřídí            
a rozváží, no a pak se vidí. Sbíráme, zaléváme, 
plejeme, krmíme zvěř, chystá se objednaná 
zelenina. Zkrátka každý den nám přinese něco 
jiného, ale vesměs je pořád co dělat. Pevnou 
pracovní dobu nemáme. Dělá se dokud není 
hotovo a to není nikdy. :-)

Vzalo Vám Vaše podnikání hodně osobního 
času?

Vím, že nabízíte v sezóně k prodeji bio 
bedýnky. Je tento způsob prodeje úspěšný? 
Máte své stálé odběratele?

Jaké produkty nabízíte v závislos� na ročním 
období?

Jak probíhá Váš “klasický pracovní den“          
v sezóně?

 Když se budeme bavit o sadech, tedy jejich 
čás�, jedná se o ty nejstarší výsadby, tak jsme se 
dostali do bodu, kdy se přímo nabízelo, zařadit je 
do Bia. Málokdo ví, že proto aby něco bylo 
skutečně BIO, to nestačí jen tak nazvat. Museli 
jsme projít čekací dobou, tj. 3 kalendářní roky, 
podstoupit kontroly, splnit podmínky a teprve 
potom jsme dostali cer�fikát BIO. A to jen na 
určitou část našich sadů. Ony vůbec podmínky,  
co se Bia týče jsou velmi přísné.

Myslím, že se jedná o úspěšný způsob prodeje, 
někomu to vyhovuje, jinému méně ale tak vše     
je o domluvě. Máme i stálé odběratele a k naší 
velké rados� se každý rok vrací, což pro nás moc 
znamená, minimálně to, že to naše snažení           
k něčemu je. 
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Již druhým rokem spolupracuji s CDM. Vedu 
kroužky Malý farmář (pro dě� od 1. Třídy) a Pidi 
Farmář(pro dě� od 4let). Snažím se dětem 
přiblížit život zemědělce. Ukázat jim, že ovoce     
a zelenina nerostou v supermarketech a být 
farmář neznamená se jen vozit v traktoru.  
Snažím se jim ukázat, kolik práce za vším je a vše 
co vypěstujeme, jsme schopní zpracovat. Chci jim 
přiblížit takový ten přirozený koloběh přírody. 
Společně se staráme o králíky, tvoříme, vaříme    
a občas se svezeme traktorem.

To všechno s ohledem na období a druh 
zeleniny. Také se udržují a opravují stroje              
a prostory, které využíváme. Podaří–li se rok,     
tak se přebírají jablka, která máme uskladněná. 
Letos jsme bez úrody, tak máme trochu víc času 
na vše okolo.

Máme jich spoustu. O většinu se stará děda 
Kruml st. Naleznete u nás krávy, ovce, slepice, 
husy, vícero druhů kachen, králíky a pak kočky      
a pejska. Máme také prasata, ale ta moc 
neukazujeme, jsou to špindíry.

Prý nabízíte ak�vity i pro dě�. Můžete je blíže 
popsat?

Dále spolupracujeme se školkami a školami.   
Ať už se jedná o exkurzi, nebo nějakou jinou 
spolupráci. Letos u nás byla 3.B vybírat brambory  
a neskutečně nám �m pomohli. Letos jsem 
poprvé také přivítala mimoměstskou školku. 
Jednalo se o Děčín a určitě tu nebyli naposled.

Mám v plánu i nějaké téma�cké exkurze. Dě�, 
které k nám dochází jsou skvělé. Jsem ráda,         
že takovou příležitost máme.

Jakým činnostem se věnujete v zimě?

Jaká hospodářská zvířata můžeme u Vás 
vidět?

Byť si všichni myslí, že odpočíváme, opak        
je pravdou. V zimě se stříhají stromy, dělají         
se  prořezy.  Tady opět  patř í  d ík  našim 
zaměstnancům a všem, co jsou ochotní nám 
pomoci. Naštěs� okolo sebe pár takových bezva 
lidí máme. No a pak zvířata, každý den se o ně 
musíme postarat. A od ledna se pak vysévá 
zelenina, postupně se přepichuje, rozsazuje. 

str. 15

Kontakt:
Eva a Josef Krumlovi, 

Ovocnářství Kruml
 Wolkerova 707

407 22 Benešov n. Pl.

 Tel. 606368621, 724871712, 
jose�ruml@seznam.cz

nebo na Fb Ovocnářství Kruml.
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V našem městě proběhla opět po roce 
charita�vní akce Den pro Afriku. Z těchto 
peněz  se  nakoupi l i  do  Zimbabwe 
pumpičky na kola, míče pro dě� do školy, 
solární panely a powerbanka pro Maudy.

Tyto dárky převezla a v Zimbabwe 
předala p. M. Imbrová, která založila 
spolek přátel Tengenenge. Ona sama 
osobně je velkou přítelkyní Afriky.

Naše pomoc míří ještě do Zambie města 
Monze. Tam se sponzoruje studium S�wa     
a na školní pomůcky. Peníze poputují i do 

sirotčince v E�opii. Tam budou nakoupeny 
dárky k Vánocům. Už teď se těšíme na 
fotky z předání. 

Děkuji všem kdo přispěl na dě� v Africe   
a zároveň našemu p. Starostovi Pavlu 
Urxovi za pomoc s po�skem dárků se 
symbolem našeho města. Ještě jednou 
díky Vám všem za účast, finanční příspěvky 
a věřím, že tak jako udělali radost naše 
dárky v Africe dětem, udělají i Vám 
vydražené darované věci z dobročinné 
aukce.

Jsme moc rádi za pořízení fotek               
z předání darů. Všichni, co jsme se akce 
zúčastnili jsme měli z fotek opravdu 
velikou radost. Přeji Všem pokojné adventní dny             

a krásné Vánoce.
Ludmila Šumová

Z našich dárků se radují dě� v Africe



Ani tentokrát nesmělo chybět tradiční 

společné setkání s našimi a německými 
seniory. Několikrát ročně se setkáváme při 
tvořivých dílnách a prosincové vyrábění se celé 
neslo v duchu adventního času. Vyráběli jsme 
společně vánoční dekorace, užívali si krásný 
čas a vyprávěli si mnoho příběhů. Máme tuto 
akci moc rádi a již nyní se těšíme na jaro a další 
setkání.

Rok utekl jako voda a na dveře nám 
zaklepaly vánoční svátky. Tento čas je v našem 
centru vždy plný vyrábění, vánočních akcí          
a besídek.

Dny u�kaly jako voda a přišlo rozsvícení 
vánočního stromu. Po loňské pauze jsme měli 
opět na náměs� náš vánoční jarmark               
a prodávali vlastní výrobky. Zájem byl opět 
obrovský a my �mto děkujeme všem, kteří si 
nějaký výrobek koupili a přispěli tak našim 
dětem na zvelebování jejich ak�vit.

Novinkou mezi našimi akcemi byly letos 
otevřené vánoční dílny v benešovském kině 
pod názvem „Vánoční tradice“. Chtěli jsme 
to�ž zkusit něco nového pro rodiny s dětmi, 
protože si myslíme, že v předvánočním shonu       
je velmi důležité se na chvilku zastavit a užít si 
jeden druhého. Výsledek nás všechny opravdu 
velmi mile překvapil. Do kina dorazilo přes 200 

lidí, společně s námi si zkusili vánoční zvyky       
a vyrobili plno krásných věcí. Věříme, že jsme 
založili další novou tradici.

Předvánoční čas v Centru dě� a mládeže

str. 17

Pečení a zdobení perníčků
V pondělí 18. listopadu 2019 klub 

seniorů provoněla příjemná vůně 
vánočních perníčků. Senioři si sami 
perníčky upekli a nazdobili. Poté je zabalili 
do vánočních balíčků a chystají se je 
prodávat na adventním trhu v Německu. 



Vaše CDM

Nesmíme také zapomenout na naše 

nejmenší, které v centru navštěvují dopolední 

ak�vity se svými maminkami. Po společném 

tvoření je navš�vil Mikuláš s andělem              

a přinesl jim drobné dárečky. Mrňouskové byli 

moc odvážní, vůbec se nebáli a my jsme na ně 

opravdu pyšní.

A protože se opravdu blíží vánoční svátky, 

tak i my v centru se s vámi na pár dní 

rozloučíme a uvidíme se opět v pondělí         

6. ledna 2020
Tímto Vám všem děkujeme za přízeň, 

kterou nám projevujete a také za to, že letošní 

školní rok opět přivedl do našeho centra ještě 

vyšší počet účastníků, než v minulých letech. 

Velmi si Vaší podpory vážíme.
Přejeme Vám krásné vánoční svátky            

a v roce 2020 ať Vás provází klid, pohoda, 

pevné zdraví a plno krásných společných chvil

Novinkou letošní zimy je provoz umělého 

kluziště pro dě�. Na jeho slavnostním 

otevření se podílelo i naše centrum. Nejdříve 

jsme pomohli prostor vyzdobit, vystoupil 

nám s vánoční sestavou Taneční klub Respect 

a  c e l é  t o  o d m o d e r o v a l  V l a s � k .                  

Věříme, že kluziště bude sloužit všem dětem  

a užijí si ho v plné míře až do jara. 
Již tradičně k předvánočnímu času patří 

naše vánoční otevřené dílny pro rodiče           

s dětmi a dospělé. Jsou to chvíle, kdy všichni 

zapomínají na své staros� a společně si tvoří 

krásné dekorace do svých domovů a ani letos 

tomu nebylo jinak

str. 18

Předvánoční čas v Centru dě� a mládeže - pokračování



Ves Ovesná již 90 let pohřešuje svého 
obyvatele Alfreda Rehnelta, účetního ze 
skladu, po němž se 1. prosince 1929 slehla 
zem. Alfred byl naposledy spatřen jako 45letý 
vdovec a má se za to, že vyšel na pouť               
v nepěkném počasí na děčínský Sněžník, 
vzdávajíce tak hold své zesnulé manželce. 

Před 90 lety

Okamžitě běžel k sousedům, kteří          
po chvíli obklopili Lorenzův dům. Brzy 
přispěchalo benešovské četnictvo. Prohlídka 
domu už byla bohužel zbytečná. Raubíři 
pravděpodobně zmizeli v momentě, kdy pan 
Lorenz uprchl k sousedům. Odnesli si zhruba 
�síc korun a kapesní hodinky.

Darebáci ho svázali a přesunuli na 
pohovku, kde znovu vyžadovali zlato, 
stříbro a peníze, nebo že bude mnohem 
hůř. Řekl, že má všechny své peníze            
v kapse. Lupiči mu peníze vzali, rovnou      
i s hodinkami a razili do patra pro nějaký 
další lup. Lorenzovi se po chvíli podařilo 
osvobodit z ledabyle svázaného provazu.

Malá prosincová jubilea Benešova nad 
Ploučnicí

Před 140 lety

Před 100 lety

Před 150 lety

Násilná loupež na Jose�ně

Městské zastupitelstvo jmenovalo 
továrníka Franze Ma�ausche ry�řem řádu 
Fran�ška Josefa.  Dále  také Augusta 
Neumanna, ředitele thunské kanceláře           
v Benešově, čestným občanem města za 
vynikající zásluhy ve věcech obecních a také za 
jeho práci ve vedení spořitelny.

20. prosince 1869 byla na polní cestě           
u Horních Habar�c nalezena mrtvola muže. 
Zjis�lo se, že se jedná o 70letého Augusta 
Hegenbartha z Karlovky. Jeho blízcí ho 
postrádali již tři dny a pravili, že již nějakou 
dobu jevil známky šílenos�. Odešel z domova 
s �m, že jde najít svou čepici. Poté co bylo jeho 
tělo nalezeno, konstatoval lékař, že zemřel po 
silném úderu do hlavy. Cizí zavinění tedy 
nebylo vyloučeno.

Před 120 lety

Šedesá�letý chalupník Josef Lorenz              
z Jose�na (nyní Mlatce u Benešova nad 

Ploučnicí) se večer 2. prosince 1919 vracel    
do svého domu z pohřbu vnoučete. V domě 
bydlel sám, jelikož mu žena již před lety 
zemřela a dcera byla vdaná. Odemknul 
zamčené dveře a vešel do světnice. V tom ho 
pod krkem chy�ly silné paže a ozval se řev: 
"Konečně tě máme, ty neřáde! A teď dělej 
rychle všechno tvoje zlato a stříbro, jinak 
zhebneš!". Jednalo se o dva poměrně mladé 
floutky.

V prosinci 1899 započalo mezi městskou 
radou a zástupci společnos� Ma�ausch 
jednání o dodávce elektrického proudu pro 
veřejné osvětlení. Jednání nemůžeme 
považovat za úspěšné, jelikož z historie víme, 
že se město elektrického osvětlení ulic 
dočkalo až v roce 1906.

V té samé době sháněla mateřská škola       
v  Benešově  do  sv ých  řad  uč i te lku . 
Zájemkyním o toto místo bylo nabídnuto 
ubytování zdarma a roční plat 720 korun.      
Po roce to prý mohlo být až 800 korun.          
Pro porovnání například učitel na měšťanské 
škole pobíral kolem 2000 Korun ročně             
a školník až 1500 Korun.

Pan Lorenz byl v dobré fyzické kondici a tak 
se snadno nevzdal, oba darebáky praš�l           
a jednoho dokonce i kousnul. Ale přeci jen šlo 
o přesilu. Dostal dvě rány do čela a také 
zezadu na krk sekyrou, což způsobilo silné 
krvácení, ale i tak stál pan Lorenz stále na 
nohou. Sil bohužel rychle ubývalo. 

Malá prosincová jubilea Benešova nad Ploučnicí
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Před 80 lety

V prosinci 1949 byly vytvořeny újezdní 
lidové akademie. Ty vznikly přeměnou "lidové 
školy osvětové" a měl se v nich soustředit 
veškerý kulturní a osvětový život celého 
Benešovska. Prosinec byl tehdy prý velmi 
teplý a mrzlo pouze o Vánocích a na Boží hod. 

Vladimír Šefl, 2019, 
www.facebook.com/historiebnpl

Neví se, zda tento jeho čin byl předem 
promyšlený, nebo zdali se nestal obě� 
nějakého zločinu. Od té doby se traduje, že 
bloudí vsí a hledá hospůdku jež patřila jeho 
rodině. Ta je již dnes srovnána se zemí.

4. prosince 1939 se stal čestným občanem 
města říšský komisař pro Sudety Konrad 
Henlein. O tuto svou výsadu či postavení 

přišel až po bezmála 74 letech v  roce 2013.
Před 70 lety

HODINY PRO VEŘEJNOST
Datum Od – do Od – do

24.12.2019 ZAVŘENO ZAVŘENO

25.12.2019 ZAVŘENO ZAVŘENO

26.12.2019 ZAVŘENO ZAVŘENO

27.12.2019 8:00 – 12:00 13:00 – 17:00

28.12.2019 ZAVŘENO ZAVŘENO

29.12.2019 ZAVŘENO ZAVŘENO

30.12.2019 8:00 – 12:00 13:00 – 17:00

31.12.2019 8:00 – 12:00 ZAVŘENO

01.01.2020 ZAVŘENO ZAVŘENO

Vánoční provozní doba České pošty - pobočka Benešov nad Ploučnicí

...pokračování ze str.19



Luš�li jste v listopadu dobře?

 Prosinec je každoročně ve znamení křesťanských svátků, proto je obsah křížovky zaměřen na 
nejvýznamnější sakrální stavbu našeho města. Chtěl bych touto cestou poděkovat panu Vladimíru 
Šeflovi za náměty do většiny letošních křížovek. Přeji Vám všem příjemné luštění a pohodové proži� 
Vánoc  ve zdraví a šťastný rok 2020.

    

 Asi nejznámějším benešovským loupežníkem 19. stole� byl Florian Lühne, řečený Peter Flor. 
Lühne měl dům na benešovském náměs� na místě dnešního domu čp. 15. Lühne byl v roce 1838 
odsouzen za nespočet deliktů k dvace� letům žaláře na brněnském Špilberku. Vězení přežil a do 
Benešova se vrá�l jako zubožený stařec. Jeho stříbrem vykládaná puška byla až do roku 1945 
vystavena v benešovském muzeu. Peter Flor byl taktéž autorem hesla raubířské bandy „Chudým k 
ochraně, bohatým navzdory.“

         Ota Dračka
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Možná mnozí z Vás zaznamenali, že se                
v listopadu uskutečnila generální zkouška naší 
připravované divadelní hry. Při ní jsme se poprvé 
odvážili vystoupit před našimi nejbližšími, 
abychom zjis�li, zda je to vůbec ke koukání.

Přestože v obecenstvu seděli jen naši ta�nkové, 
manželé, maminky, babičky, te�čky, dě�čky... 
tréma byla obrovská!

Snad Vás ale potěší, že se chystáme hned           
v lednu či únoru představení zopakovat. Jakmile    
se nám podaří vyjednat s městem volné termíny, 
budou zveřejněny.

 Již několik týdnů jsme zahajovali zkoušku 
vyprávěním nočních můr, které nás budily             
ze spaní. Většinou si byly dost podobné (výpadky 
pamě�, prázdné židle, či pískající publikum 
házející rajčata :) Naštěs�, krom pár výpadků 
textu, se nic z našich obav nenaplnilo. Naopak byli 
všichni mile překvapeni!

Premiéra se koná 14.12.2019 .  Zájem                 
je neuvěřitelný a ještě před vylepením plakátů       
je beznadějně obsazené kino. Něco takového       
by nás ani ve snu nenapadlo. Moc nás mrzí,           
že řadě našim kamarádům, kolegům, sousedům, 
ale i Vám všem ostatním, kteří jste se na nás těšili    

a chtěli jste se přijít podívat a podpořit nás v naší 
činnos�, nemůžeme vyhovět. 

Doufám, že nám zachováte přízeň a těšíme       
se na Vás!

                                                                                                                        

Za Divochy  I. Effenbergerová

 Rádi pro Vás budeme hrát do roztrhání těla! 

Zdravíme všechny naše příznivce! 

 Nyní už se těšíme a připravujeme se na první 
oficiální vystoupení. 

Premiéra B.O.D. DIVOCH

Úvod k prosincové křížovce:
     Benešovský, 462 let starý, kostel byl postaven v letech 1483-1557           

na místě starší stavby, která je zmiňována již v polovině 14. stole�, a má řadu 
zajímavos�, mezi něž právem patří i v interiéru kostela nepřehlédnutelná 
pískovcová kazatelna od (…viz tajenka…) z Míšně z tře� čtvr�ny 16. stole�.        
K zvláštnostem kazatelny patří, že místo klasické „nohy kazatelny“ kazatelnu 
podpírá socha sv. Jana Kř�tele.
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Dcery Jana a Alena s rodinami, včetně těch 
nejmenších.

Ať je každý váš další den alespoň stejně tak 
šťastný jako ten dnešní!

Sdíleli jste spolu chvíle štěs�, ale přišly                  
i momenty méně veselé, byli jste si nablízku, 

když se vaše sny stávaly skutečnos�. 

Šedesát let vzpomínek od té chvíle,  kdy jste si 
vzájemně řekli své ano. 

Aleně a Fran�škovi Krausovým

Ze srdce vám k vašemu obdivuhodnému             
a  krásnému spojení gratulujeme.  

pan Jaroslav Hendrich.

dcery 
Anina a Iva s rodinami.

ta�nek 

S láskou vzpomínají 

Dne 10.12.2019 uplyne již  
7 let, co od nás odešel, 

bez slůvka rozloučení, náš

Dne 28.12.2019 to bude 10 
let, co nás opus�l náš drahý 
manžel, ta�nek, dědeček, 

Stále vzpomínáme.
pan Vladimír Bašista. 

Manželka Pavla a dě�, 
Vladimír, Jan a Pavla             

s rodinami.
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Vzpomínky
Blahopřání k diamantové svatbě



Nevyžádané příspěvky se nevracejí. Zveřejněná stanoviska dopisovatelů nemusí vyjadřovat názory 
vydavatele nebo redakce. Neautorizované příspěvky mohou být v případě nutnos� v nezbytném rozsahu 
upraveny. Příš� číslo vyjde začátkem ledna 2020. 
Uzávěrka lednového vydání je 28.12.2019.

Benešovské noviny vycházejí jedenáctkrát v roce. Jsou evidovány Ministerstvem vnitra ČR pod číslem MK 
ČR E 11867. Vydavatelem je Město Benešov nad Ploučnicí, náměs� Míru 1,407 22 Benešov nad Ploučnicí, 
IČ 00261181.  Kontakt: noviny@benesovnpl.cz. Inzerce: gerhardova@benesovnpl.cz. 

SoliDeo
Tříkrálový
konce� 
Kostel Narození Panny Marie 

v Benešově nad Ploučnicí

 05.01.2020

od 17:00

SoliDeo

Vstup dobrovolný
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